
NÁVRH ZÁPISU DO KRONIKY OBCE MALÉ KYŠICE ZA ROK 2022 

Podle zákona č. 132/2006 Sb., o kronikách obcí: „Každá obec vede kroniku, do 
níž se zaznamenávají zprávy o důležitých a pamětihodných událostech v obci pro 
informaci i poučení budoucím generacím.“ Podle § 3 cit. zákona se „zápis do kroniky 
provádí nejméně jedenkrát za kalendářní rok. O obsahu zápisu rozhoduje obec“. 
Ustanovení § 4 cit. zákona přiznává právo občanům starším 18 let navrhnout písemně 
změnu, doplnění nebo opravu zápisu v kronice. Obecní zastupitelstvo na základě těchto 
návrhů podle okolností zápis v kronice opraví, doplní nebo jinak změní. Dávám tak na 
vědomí občanům naší obce níže uvedený návrh zápisu do Kroniky obce Malé Kyšice za 
kalendářní rok 2022. Případné připomínky, doplňky, opravy, návrhy na změnu – 
v písemné podobě – je možné doručit na Obecní úřad v Malých Kyšicích, a to v termínu: 
do 12. prosince 2023. 

                                                                        Mgr. Miroslav Oliverius, starosta obce 

 
 

I. ÚVODEM K CELOSTÁTNÍMU DĚNÍ A K UDÁLOSTEM MEZINÁRODNÍHO VÝZNAMU 

Do Nového roku, do roku 2022, jsme vstoupili se smíšenými pocity. Kromě pro leden 
příznivého počasí – v sobotu 1. 1. 2022 bylo polojasno s přetrvávající teplotou od +8 °C do +13 
°C – nás nic veselého nečekalo. Ze všech sdělovacích prostředků bylo slyšet ozvěnu: „V tomto 
roce zdraží, .draží, ..raží  energie, teplo, voda, .oda, ..da, ..da!“ Museli jsme se připravit na to, 
že zdražování v nastupujícím roce nám provětrá peněženky. A skutečně! Výrazně se zvedly 
hlavně ceny energií, tedy elektřiny a plynu, dále i otopu a vody. A tudíž prakticky všeho 
ostatního. Již od ledna zvýšili ceny silové elektřiny a plynu téměř všichni dodavatelé; dle 
propočtů si lidé během roku měli připlatit i desítky tisíc korun ročně. Standardní ceníky u 
elektřiny se zvyšovaly v průměru o 17 %, u plynu o 16 %. (Týkalo se to nezafixovaných cen.) 
Např. u malé spotřeby elektřiny v bytě se očekával roční nárůst celkových plateb v průměru 
na 13 800,- Kč. Až o 10 % vzrostly také ceny vodného a stočného. Dobře míněné rady na téma 
„Kde se dají ušetřit peníze?“ vyzněly spíše jako výsměch: „Dobře utěsnit okna i dveře! 
Radiátoru by v šíření tepla neměly vadit nábytek a závěs! Úsporně používat jeden velký 
světelný zdroj v místnosti! Ohřívat jen množství vody, které se skutečně využije! Větrat 
intenzívně a opakovaně, ale krátce!“   

V prvních dvou měsících se nadále i v České republice šířila pandemie koronaviru v nákazové 
variantě omikron. Očkovala se – nepovinně – protilátka. Již to byly dva roky, co Čína světu 
oznámila, že u sedmadvaceti lidí ve Wu-chanu zaznamenala vážné onemocnění dýchacích cest 
v podobě pandemie covidu-19. 

Ve druhé polovině měsíce července vypuklo „největší ohnivé peklo v České republice za 
poslední roky“: požár v národním parku České Švýcarsko, který zachvátil plochu 1 060 
hektarů. Ten se podařilo zdolat až po dvaceti dnech enormního úsilí 6 000 hasičů a 400 kusů 
techniky. Záchranářům významně pomohli dobrovolníci, na pomoc se také vydaly speciální 



letouny z Itálie, ze Švédska, vrtulníky vyslalo Polsko a Slovensko. Do hasebních prací se zapojila 
i armáda, která především koordinovala pohyb letecké techniky.   

Ve dnech 23.-24. září 2022 se v České republice konaly komunální volby. Česká republika se 
také začala připravovat na volby svého prezidenta, které byly stanoveny na leden příštího 
roku. Dne 10. prosince 2022 byl zveřejněn volební model 1. kola prezidentských voleb 
s uvedením preferenci kandidátů v procentech: 1. Danuše Nerudová (28,0 %), 2. Andrej Babiš 
(26,5 %), 3. Petr Pavel (23,5 %), 4. Pavel Fischer (5,5 %), 5.-6. Marek Hilšer a Josef Středula 
(každý 3,5 %), 7. Jaroslav Bašta (2,5 %), 8. Karel Janeček (2,0 %) a 9. Denisa Rohanová (0,5 %).  

Po čtrnácti letech opět vzplanul olympijský oheň dne 4. února 2022 při zahájení XXIV. Zimních 
olympijských her v čínském Pekingu. V dlouhém slavnostním průvodu asi padesátka českých 
sportovců nastoupila pod státní vlajkou a na plochu stadionu stejně jako ostatní výpravy – díky 
hrozbě covidu – nastoupila v rouškách.  

Skončily ZOH (20. února) a v Evropě se začalo válčit. Dne 24. února 2022 ve 4.00 hodiny ruský 
prezident Vladimír Putin oznámil, že dal svolení ke „speciální vojenské operaci“. Začalo ruské 
vojenské tažení proti Ukrajině! V 10.40 hodin toho dne již ruská armáda zaútočila na Ukrajinu 
více jak 30 údery. Dne 26. února se již bojovalo o hlavní město Ukrajiny – o Kyjev. Do Česka 
v první vlně emigrace přišlo na 50 000 ukrajinských uprchlíků. 

Dne 8. září v 96 letech zemřela Alžběta II., vládnoucí královna Spojeného království a dalších 
nezávislých států sdružených ve společenství Commonwealth realm. Vládla od roku 1952 (70 
let). Na britský trůn po smrti Alžběty II. usedl její nejstarší syn, který přijal panovnické jméno 
Karel III.  

Ve dnech 20. listopadu – 18. prosince 2022 se v Kataru konalo 22. Mistrovství světa ve fotbale 
pořádané organizací FIFA. Vítězem a tím Mistrem světa se stalo mužstvo Argentiny, které ve 
finále po nerozhodném výsledku 3:3 zvítězilo v penaltovém rozstřelu nad Nizozemskem. 
(Česká fotbalová reprezentace se na MS neprobojovala.) 

Závěr roku byl ve znamení vzpomínek na rozpadlou Československou republiku; před 30 lety 
byl 31. prosinec 1992 posledním dnem společného státu Čechů a Slováků.  

II. VĚCI VEŘEJNÉ 

Ustavující (1.) veřejné zasedání zastupitelstva obce svolal starosta obce Jan Kuna na pátek 
21. října 2022. Zvolení zastupitelé složili zákonem stanovený slib. Proběhla volba čelných 
zástupců obce: starostou obce byl zvolen Jan Kuna, místostarostou David Rehberger. 
Zastupitelé zřídili následující orgány obce (v závorce uvedeni jejich předsedové): kontrolní 
výbor (Ing. Robert Blecha), finanční výbor (Veronika Kunová) a sociálně-kulturní výbor, jehož 
součástí je i redakční rada obecního zpravodaje Malokyšické ozvěny (Mgr. Miroslav Oliverius). 
Posledně jmenovaný potvrzen do funkce kronikáře obce. 



2. veřejné zasedání zastupitelstva obce se konalo dne 14. listopadu 2022 od 17.00 hodin 
v budově obecního úřadu. Kromě jiného byl projednán a zastupiteli odsouhlasen návrh vstupu 
obce Malé Kyšice do Svazku obcí Křivoklátska (viz blíže bod VIII. tohoto zápisu). Přijat návrh 
starosty obce na uspořádání v Malých Kyšicích již tradiční akce: Slavnostní rozsvícení 
vánočního stromu na malokyšické návsi před nástupem adventu. Zastupitelka Veronika 
Kunová přišla s návrhem – ke zvážení – na uspořádání masopustu v Malých Kyšicích (v roce 
2023). 

3. veřejné zasedání zastupitelstva obce, konané dne 7. prosince 2022 od 17.30 hod. v budově 
obecního úřadu. Schválen návrh OZV obce Malé Kyšice č. 1/2022, kterou se mění a doplňuje 
vyhláška č. 1/2021, o místním poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci. 
Odsouhlasen návrh na uspořádání masopustu v obci, daný ke zvážení již na minulé schůzi 
zastupitelstva; nepůjde o klasický masopust, ale jeho konání bude přizpůsobeno místním 
podmínkám. Bude uspořádán masopustní průvod obcí, který bude zakončen v prostorách 
volnočasového areálu. Večer pak proběhne masopustní zábava.  

4. veřejné zasedání zastupitelstva obce se konalo v pondělí 19. prosince 2022 od 17.00 hodin 
a v závěru roku tak mělo obsáhlý program. Schvalovaly se (a byly schváleny) návrhy na: změnu 
rozpočtu obce na rok 2022, rozpočtu obce na rok 2023, střednědobého výhledu rozpočtu obce 
na roky 2024-2025, rozpočtu příspěvkové organizace Mateřská škola Malé Kyšice na rok 2023, 
střednědobého výhledu rozpočtu příspěvkové organizace Mateřská škola Malé Kyšice na roky 
2024-2025, zápisu do kroniky obce za rok 2021, inventarizace majetku a závazků za rok 2022 
a projednány další body programu. 

Svoz velkoobjemového, nebezpečného a bio odpadu za pomoci četných pomocníků z řad 
občanů se ve sledovaném roce konal dvakrát, a to v neděli 15. května a v neděli 6. listopadu 
2022. V okolí obce proběhl úklid (sběr odpadků v podobě PET lahví, obalů ad.)  

Mateřská škola Koncem roku se nachýlily tři roky, které uběhly od doby, kdy byl zahájen 
provoz v novém objektu mateřské školy. Vybavení školy je účelné a estetické, odpovídá 
potřebám dětí a plně zohledňuje jejich bezpečnost. K budově patří zimní zahrada, ze které je 
přímý vstup na částečně krytou dřevěnou terasu. Ta je vybavena venkovním nábytkem a za 
příznivého počasí je možné sem přenášet řadu výchovně vzdělávacích aktivit. Kapacita 
mateřské školy v této nové budově je 24 dětí. Zaměstnány jsou tři učitelky, kuchařka a 
uklízečka. Provoz mateřské školy v nové budově byl i v roce škole poznamenám nejrůznějšími 
omezeními „covidové doby“. I tak ve škole probíhaly nejen běžné každodenní aktivity, ale děti 
nebyly ochuzeny ani o další kulturně-zájmové akce – např. Návštěva Klauna Ály, výlet do ZOO 
v Chyňavě, 10 lekcí Malé technické univerzity ad. Čtyřikrát během školního roku do MŠ přijelo 
Divadlo Koloběžka.  

Malokyšické ozvěny, zpravodaj obce Ve sledovaném roce vyšlo pět čísel (137-141) 
zpravodaje, která průběžně čtenáře informovala o dění v obci, již tradičně rovněž přinesla 
příspěvky o minulosti obce. V prosincovém čísle byla zavedena rubrika „Představujeme“, ve 



které budou představováni jak malokyšičtí občané, tak i obyvatelé z blízkého okolí, kteří se 
svým umem, svými zájmy, svojí originálností vymykají nad rámec svých pracovních povinností 
nebo kteří těmito specifiky přesahují, popřípadě přesahovali hranice obce, okresu, v některých 
případech dokonce i republiky. Jako první byl čtenářům obce „představen“ Jaroslav Kopecký 
z Unhoště, celoživotní sběratel a archivář rozsáhlého díla kreslíře, karikaturisty, ilustrátora a 
humoristy Jiřího Wintera Neprakty.  

III. POLITICKO-SPOLEČENSKÉ DĚNÍ 

Volby do zastupitelstva obce Malé Kyšice Ve dnech 23. – 24. září 2022 se konaly komunální 
volby v České republice. V naší obci jejich průběh zajišťovaly členky okrskové volební komise 
ve složení Olga Barchánková (předsedkyně komise), Pavla Antonínová, Lada Horská, Olga 
Kratochvílová (místopředsedkyně komise), Pavla Zralá a Ing. Lenka Markupová 
(zapisovatelka). Ve volebním okrsku v Malých Kyšicích bylo do seznamu voličů zapsáno 411 
voličů, kterým ve dnech voleb bylo vydáno 205 obálek s hlasovacím lístkem jediné 
zaregistrované volební strany MALOKYŠICKÁ VOLBA. Odevzdáno bylo všech 205 vydaných 
obálek, což představovalo 49,88 % volební účasti. Místní okrsková volební komise po sečtení 
a vyhodnocení všech odevzdaných hlasů konstatovala, že jmenovaná volební strana získala 
1 224 platných volebních hlasů, to je 100 %. Přestože se volila jen jedna volební strana, tak 
voliči o pořadí zvolených kandidátů rozhodli svými preferenčními hlasy. 

Zvolení zastupitelé dle výsledku voleb  

Poř. 
Zastupitel 

příjmení, jméno, titul 

Počet hl. 

abs. 

Počet hl. 

v % 

Pořadí 
podílu 
hlasů 

Pořadí  

zvolením 

1. KUNA Jan 157 12,82 1 224,00 1 

2. REHBERGER David 137 11,19 306,00 4 

3. BLÁHOVÁ Kateřina DiS. 142 11,60 612,00 2 

4. BLECHA Robert Ing. 137 11,19 244,80 5 

5. KUNOVÁ Veronika 128 10,45 174,85 7 

6. OLIVERIUS Miroslav Mgr. 139 11,35 408,00 3 

7. KRATOCHVÍL Milan 132 10,78 204,00 6 

8. KVERKOVÁ Lada 124 10,13 136,00 9 

9. BREJCHA Jaroslav 128 10,45 153,00 8 

(Zpracováno podle podkladů okrskové volební komise Malé Kyšice a Českého statistického úřadu, 2022)                             



IV. KULTURNĚ-SPOLEČENSKÉ DĚNÍ 

Velikonoční setkání V neděli 17. dubna 2022 se v prostorách malokyšického volnočasového 
areálu v rámci tradičního Velikonočního setkání (v minulých dvou letech přerušeného 
pandemií covidu 19) konalo pletení pomlázek. Z připravených proutků bylo možné si uplést 
vlastní pomlázku, pro děti bylo připraveno „velikonoční tvoření“, občerstvení zajišťovala obec. 

Pálení čarodějnic se v roce 2022 uskutečnilo rovněž ve volnočasovém areálu dne 30. dubna, 
kde za požehnání Walpurgy oheň vzplál starostovým škrtnutím přesně v 18.30 hodin. 

Posvícenská zábava se v obci uskutečnila v soboru 5. listopadu 2022 od 19.00 hodin 
v restauraci LIKA. Plně zaplněný sál se za doprovodu živé hudby dobře bavil. 

Silvestrovský výstup na Vysoký vrch se již tradičně zapsal do diářů četných malokyšických 
občanů, ale i občanů z okolních obcí, jakož i některých Kladeňáků a Pražáků. V roce 2022 na 
poledne se jich na vrcholu sešlo více jak dvě stě, a to po odchodu jedněch, druzí přicházeli, aby 
si při pohledu na zamyšlené a do mlhavého oparu se halící Unhošťsko popřáli, případně si 
připili na lepší nový rok, na rok 2023. A stejně tak četné skupiny občanů na vrchol Vysokého 
vrchu, také již tradičně, vystupovaly o silvestrovské půlnoci.  

V. OSOBNÍ UDÁLOSTI V ŽIVOTĚ NAŠICH OBČANŮ 

Jubilea Dne 4. srpna t. r. oslavila 90. narozeniny paní Hana Kleinová z ulice Míru. Dne 23. října 
2022 oslavil 80. narozeniny pan Ing. Ferdinand Vidrich z Hlavní ulice a stejné výročí oslavil dne 
8. prosince 2022 pan Rudolf Nachtigal z Břidlicové ulice. Oslavence v jejich domovech 
navštívili a popřáli jim hodně zdraví a štěstí do dalších let starosta a zástupci sociálně-kulturní 
komise.  

Narození: Ve sledovaném roce se do malokyšických rodin narodily 4 děti (2 chlapci a 2 dívky). 

Úmrtí V roce 2022 zemřeli tito občané naší obce: dne 7. května ve věku 72 let paní Libuše 
Veselá z Hlavní ulice, dne 27. května ve věku 83 let paní Jaroslava Zahradníková z Berounské 
ulice, dne 14. září ve věku 57 let pan Miloslav Fišer z Jabloňové ulice, dne 16. prosince ve věku 
83 let pan František Dušek ze Zelené ulice. Čest jejich památce! 

VI. DODATKY K MALOKYŠICKÉ HISTORII 

Jubileum (40 let) ustavení redakční rady obecního zpravodaje Malokyšické ozvěny Dne 1. 
února 1982 byla svolána ustavující schůze redakční rady následně ustaveného obecního 
zpravodaje, který byl na návrh tehdejšího předsedy MNV Františka Kleina (za účasti 
přítomných Zuzany Lapáčkové, Ing. Zdeňka Lapáčka, Ing. Miroslava Vlasáka a Miroslava 
Oliveriuse) nazván Malokyšické ozvěny. Dne 3. března 1982 byl zaregistrován odborem kultury 
ONV v Kladně pod reg. číslem 63/1982. Zpravodaj vycházel v období březen 1982–říjen 1990. 
Bylo vydáno 61 čísel, a to v nákladu 120 výtisků. Po říjnu uvedeného roku 1990 bylo na dalších 
šestnáct let jeho vydávání přerušeno. K novému obnovení Malokyšických ozvěn došlo až po 



uskutečnění dodatečných komunálních voleb v naší obci, konaných 17. února 2007; při 
sociálně-kulturní komisi byla ustavena redakční rada ve složení: Kateřina Bláhová, Jan Kuna, 
Ing. Lenka Markupová a Mgr. Miroslav Oliverius. Od této doby Malokyšické ozvěny v nákladu 
230 výtisků v obci vychází dodnes. 

VII. POČASÍ 

Na Nový rok bylo poměrně teplo; přes den naměřena teplota +2 °C, v noci klesla do -2 °C. 
Celkově oba první měsíce v roce – leden a únor – byly poměrně teplé, denní teploty se 
pohybovaly od 0 °C do +7 °C. Ve dnech 6. a 7. ledna se slabě ochladilo a padal sníh. V polovině 
dne 17. ledna od rána větrno, odpoledne se vítr utišil a začalo slabě pršet. O deset dní později 
opětovně zaznamenáno větrno; silný vítr zaznamenán i od odpoledne 29. ledna, ten v nočních 
hodinách značně zesílil. Větrné přeháňky pokračovaly i začátkem února 2022; dne 1. února 
2022 díky silnému větru padl strom do elektrického vedení v lese mezi Nouzovem a Malými 
Kyšicemi, čímž od 20.15 hod. došlo k přerušení elektrické energie do obce. V pondělí 14. února 
krásné jarní počasí, ale již 15. února se večer přihnal silný vítr; ráno 17. února došlo k odstavení 
elektřiny do obce, v noci pršelo. V noci 18. února díky silnému větru v zahradě u Rehbergerů 
se při domě čp. 107 zlomil stříbrný smrk; padl do ulice, škody pádem nezpůsobil. Velké povětří 
bylo i v noci 19. a následně také 20. února. Díky padlým lesním stromům došlo dne 22. února 
k uzavření silnice do naší obce od Nouzova; auta a autobusy z tohoto důvodu jezdily do obce 
od Hřebenek a po otočce v obci se vracely zpět na silnici Kladno – Beroun. Ještě ke konci února 
bylo v okolních lesích vidět větrem nakloněné stromy. Dne 11. března slunečné počasí. 
V závěru března denní teploty se pohybovaly v rozmezí +13 °C až +18 °C, ale následně 1. dubna 
popadával vlhký sníh, kdy denní teploty klesly na +5 °C. V závěru měsíce dubna teplota přes 
den dosahovala i +16 °C, ale byla srážena občasnými dešťovými přeháňkami. Od 7. května 
začínalo být slunečno s vyššími teplotami přes +14 °C, ty 21. května přes den v obci dosáhly 
k +21 °C. Bylo však sucho, dokonce takové, že zemědělci na polích zaorávali uschlé plodiny. 
Déšť sotva stačil na to, aby pokryl potřebu rostlin, proto do půdy se tak nestačila žádná vláha 
vsáknout. Začátkem června sledovaného roku do Čech přišlo léto; ve dnech 4. a 5. června při 
polojasnu se rtuť teploměru přes den šplhala do rozmezí teplot +23 °C až +28 °C. 
Meteorologové hrozili bouřkami; ty se objevily např. na vzdáleném Blanensku, dne 15. června 
v tamní obci Olešnice spadly ledové kroupy, které utvořily až metrové závěje. Skutečná vedra 
však měla teprve přijít: dne 18. června teplota dosáhla +33 °C, dne 19. června dokonce +35°C. 
V následujících červnových dnech byly v obci naměřeny teploty vzduchu ve stínu: +25 °C až 
+33 °C. Stejně tak měsíc červenec byl ve znamení vysokých denních teplot: Již 2. července 
naměřeny v obci denní teploty +21 °C až +26 °C, od 23. do 31. července bylo převážně oblačno 
s bouřkami a dešťovými přeháňkami. Srpen se teplotami moc nelišil od července, nejvyšší 
denní teploty byly naměřeny 19. srpna ke +30 °C, a rovněž v jeho závěru teploty v rozmezí +21 
°C až +29 °C. Ale např. díky slabým i nočním dešťovým přeháňkám se 20. srpna ochladilo, denní 
teploty klesly pod +18 °C. V září, hlavně v závěru měsíce, se začaly objevovat ranní mlhy, 
nejvyšší denní teploty dosahovaly k +21 °C, ranní se pohybovaly v rozmezí +8 °C až +13 °C. Ve 
čtvrtek 15. září od rána pršelo, ale i tak místní vyráželi na houby, rostly i hřiby! V neděli 18. září 



přes den při teplotě do +15 °C přeháňky, pršelo i v noci. Měsíc říjen začal místy mlhami, bylo 
oblačno, denní teplota se dotkla hranice +15 °C. V neděli 10. října hezké slunečné počasí 
s teplotou do +20 °C. Slunečno bylo i 30. října, přestože vál slabý proměnlivý vítr, teplota 
naměřena ve výši +20 °C. S nástupem listopadu se začaly více objevovat dešťové přeháňky, 
často jen mrholilo, ale ochladilo se. Dne 5. listopadu naměřena nejvyšší denní teplota +10 °C. 
„Svatý Martin“ opětovně na bílém koni nepřijel, ale bylo chladno. Ke konci tohoto měsíce i 
přes den teploty spadly k 0 °C. V prosinci – v pozdním odpoledni 2. 12. – v obci začalo silně 
sněžit, do večera bylo všude bílo. V následný den bylo oblačno, zataženo s pohybujícími se 
teplotami od 0 °C k +3 °C, vlhký sníh se udržel. Sníh začal pozvolna tát 4. prosince, kdy teplota 
dosáhla na +6 °C. Ve středu 14. prosince v noci napadl sníh, ten padal i ve čtvrtek 15. prosince, 
byl sypký, venku mrzlo do -10 °C. Ve středu 21. prosince se začalo oteplovat, sníh začal tát. O 
Štědrý den – 24. prosince – silné dešťové přeháňky. Vánoce byly „na blátě“! Silný déšť i v noci 
26. prosince. Dne 30. prosince se oteplilo, naměřeno +5 °C až +8 °C. O Silvestra bylo poměrně 
teplo, přes den od +8 °C do +10 °C. Přes den bylo pod mrakem, ale počasí spíše připomínalo 
začátek jara než poslední den v roce. Po tradičním výstupu na Vysoký vrch na jeho vrcholu bylo 
mírně větrno.  

VIII. UDÁLOSTI A ZAJÍMAVOSTI  

Záměr na vyhlášení Národního parku Křivoklátsko Uvedený záměr Ministerstva životního 
prostředí ČR byl předložen k projednání také čtyřem obcím v jižní části okresu Kladno, do 
jejichž katastrálních území zasahuje Chráněná krajinná oblast Křivoklátsko (Běleč, Bratronice, 
Horní Bezděkov a Malé Kyšice). V České republice jsou čtyři národní parky a stávající vláda 
hodlá vyhlásit další dva, z nichž NP Křivoklátsko by měl svojí rozlohou 116,4 km2 zasahovat až 
do katastru naší obce.  

Status národních parků upravuje zákon č. 114/1992 Sb., o ochraně přírody a krajiny, v jehož 
ustanovení § 15 je národní park definován jako cit.: „Rozsáhlá území, jedinečná v národním či 
mezinárodním měřítku, jejichž značnou část zaujímají přirozené nebo lidskou činností málo 
ovlivněné ekosystémy, v nichž rostliny, živočichové a neživá příroda mají mimořádný vědecký 
a výchovný význam, lze vyhlásit za národní parky. Veškeré využití národních parků musí být 
podřízeno zachování a zlepšení přírodních poměrů a musí být v souladu s vědeckými a 
výchovnými cíli sledovanými jejich vyhlášením. Národní parky, jejich poslání a bližší ochranné 
podmínky se vyhlašují zákonem. Srozumitelněji řečeno: Národní park je rozsáhlejší chráněné 
území, zpravidla s výměrou 1 000 hektarů (10 km2), převážně s ekosystémy, které nezměnila 
lidská činnost nebo zachované v jedinečné a přirozené struktuře, kde je ochrana přírody 
nadřazena nad ostatní činnosti.“ 

Hlavním důvodem vyhlášení Národního parku Křivoklátsko je zajištění komplexní ochrany 
přírodovědně nejcennějšího území oblasti Křivoklátska. Lesní porosty v oblasti Křivoklátska 
jsou svým charakterem v českém vnitrozemí ojedinělé a jsou mimořádně hodnotné z hlediska 
biologické rozmanitosti. Dlouhodobé cíle ochrany a principy péče o národní park, včetně 
umožnění nerušeného průběhu přírodních procesů, jsou pro dlouhodobé zachování a zejména 



rozvoj přírodních hodnot nezbytné. Stávající cíle ochrany a ochranný režim plynoucí 
z kategorie chráněné krajinné oblasti (CHKO Křivoklátsko vyhlášena již v roce 1978) 
neumožňují podporu těchto přírodních hodnot odpovídajícím způsobem zajistit.  

Zřízení národního parku se má dotknout těchto částí malokyšického katastrálního území, 
která tak mají do NP Křivoklátsko spadat. Jedná se o západní zalesněnou část našeho katastru, 
kdy hranice národního parku k nám přechází z k.ú. Bratronice přes potok Žlábek a vede 1 500 
m po pozemkové hranici p.č. 455/1 v k.ú. Malé Kyšice k místní části Malé Kyšice Potepelská 
hájovna. Dále pokračuje 150 m po pozemkové hranici p.č. 455/4, 426, 455/4 v k.ú. Malé Kyšice 
k silnici Nouzov-Nižbor. Po této silnici se hranice národního parku stáčí 3 200 m jihozápadním 
směrem po pozemkové hranici p.č. 455/4 v k.ú. Malé Kyšice, p.č. 3105/2 v k.ú. Chyňava, a tak 
od nás přechází pod nadzemním elektrickým vedením … a pokračuje v sousedním berounském 
okrese po k.ú. Chyňava. Z uvedeného vyplývá, že jak samotná naše obec, tak i místní část 
Poteplí svojí polohou do obvodu národního parku nespadnou, ale právě v Poteplí by potom 
stačilo přejít silnici a vstoupit do lesa pod Vysokým vrchem nebo jít směrem k Tuchonínu; tyto 
dvě lokality stejně jako tamní okolní lesy mají být do vyhlašovaného národního parku zahrnuty.  

Obavy z vyhlášení národního parku Na jedné straně by i ze strany dotčených obcí mohl být 
souhlas se zřízením národního parku; příroda se nemá ničit, drancovat, musí se ochraňovat. 
Asi nám všem jde o zachování ohrožené nejen fauny, ale i flory. Na druhé straně se však 
všechny dotčené obce v zastoupení svých občanů zřízení národního parku brání. Ono stačí, 
přečíst si v záměru některé výklady např. ohledně „omezení svobody pohybu“. Nejen turisté, 
ale především houbaři by z realizace tohoto záměru nebyli nadšeni: V rámci národního parku 
dále dojde k částečnému omezení svobody pohybu veřejnosti. Mimo zastavěná území obcí a 
zastavitelné plochy obcí je zakázáno vjíždět a setrvávat s motorovými vozidly a obytnými 
přívěsy mimo silnice, místní komunikace a místa vyhrazená orgánem ochrany přírody; 
s výjimkou pro stanovené subjekty; jakož i v tomto rozsahu jezdit na kole nebo na koni. 
V klidových územích národního parku je zakázáno pohybovat se mimo cesty nebo trasy 
vyhrazené orgánem ochrany přírody. Pokud si tuto větu snažíme správně vyložit, tak např. 
houby nebo i jiné lesní plody se v národním parku budou sbírat jen při nebo v těsném okolí 
správním orgánem vyznačených tras. Bude-li hranice NP procházet kolem Poteplí, auta budou 
zaparkována mimo území národního parku, tedy nejen přímo ve jmenované naší místní části, 
ale i v dalších blízkých lokalitách. (Vzpomeňme, jak v době opatřeních při výskytu kovidu, kdy 
lidé z měst doslova vybíhali ze svých bytů a vyráželi do lesů, byly desítky osobních aut 
zaparkovány na nouzovském náměstí a v našich ulicích.) To jsou uvedeny jen dvě zatím 
nevysvětlené, nezodpovězené otázky. 

Vstup naší obce do Svazku obcí Křivoklátska Návrh na zřízení Národního parku Křivoklátsko 
z roku 2010 „oprášil středočeský krajský výbor pro životní prostředí“. Záměr zapadl, ale dle 
názoru Středočeského kraje se ani po více jak deseti letech na ochraně krajiny Křivoklátska nic 
nezměnilo, proto asi musel být vytažen v roce 2021 na denní světlo. Tehdy se předpokládal 
reálný termín vyhlášení národního parku v roce 2023. Bez ohledu na skutečnost, že řada obcí, 



jejichž katastry by zřízení národního parku zasáhlo, s jeho vyhlášením nesouhlasila, stejně tak 
i dotčení občané a instituce byli proti. Ministerstvo životního prostředí ČR však začalo plnit 
usnesení vlády ČR. Svůj záměr národní park na Křivoklátsku vyhlásit spustilo ihned po skončení 
letošních komunálních voleb. Nová zastupitelstva se nestačila ještě ani rozkoukat a ihned 
obdržela k vyjádření záměr, ze kterého má vyplývat, že na vyhlášení národního parku je 
veřejný zájem, že se pro obyvatele dotčených obcí nic nezmění, ochranu přírody vyřeší 
samovolné přírodní procesy, národní park si bude umět regulovat nadstavy zvěře, nebude se 
používat těžká technika, která lesy ničí, nebudou se používat oplocenky, nevzniknou hektarové 
holiny ani nebude narušen vodní režim v prostoru vymezeném hranicemi národního parku. A 
pozor: za odporem vyhlásit národní park stojí pouze lesníci a myslivci, a státní podnik Lesy ČR, 
kterého zajímá jen zisk (asi z těžby dřeva?). Z uvedeného vyplývá, že odpůrci vyhlášení 
Národního parku Křivoklátsko, a to určitě i zástupci dotčených obcí, nemají zájem o ochranu 
přírody, nechtějí podporovat zlepšování životního prostředí. Určitě zřetelně tyto smyšlené 
domněnky – za „křivoklátské“ obce – vyvrací konstatováním starosta obce Běleč Lukáš 
Kocman:  

„Není to tak, že bychom nepodporovali ochranu životního prostředí a že bychom bránili 
přírodní a kulturní identitě Křivoklátska“, naopak, máme velký zájem na tom, jak bude vypadat 
prostředí, kde žijeme. Vždyť to jsou naše domovy, které případný vznik národního parku 
zásadně ovlivní. Chceme ale vědět, jak a co ho ovlivní, do jaké míry. Zatím máme jenom 
mlhavou a nejednoznačnou představu, protože konkrétní informace nám nikdo nesdělil.“ 

S vyhlášením národního parku na Křivoklátsku jsou spojena některá rizika, která zaručeně 
v případě jeho realizace zasáhnou do života nejen dotčených obcí a vlastníků zde se 
nacházejících nemovitostí, ale různě i do života dalších občanů. V národním parku by měl 
panovat bezzásahový režim a nekontrolované šíření lesních škůdců. (Při šíření kůrovce v NP 
Šumava také člověk nezasahoval, a jak to dopadlo?) Zvýší se turistický ruch a na něj navazující 
problémy v obcích (např. parkování osobních aut). Dojde k omezení zdrojů dřeva a jeho 
devastace jako nositele trvale udržitelné suroviny. A v neposlední řadě bude nastolena 
likvidace křivoklátského lesnictví jako nositele identity Křivoklátska, rovněž se omezí životní 
prostor obyvatel zdejších obcí, ale i četných návštěvníků křivoklátských lesů.  

K založení spolku Současná situace proto vede představitele obcí Křivoklátska k založení 
subjektu, který bude pro orgány veřejné správy silným partnerem při projednávání uvedeného 
záměru. Vzhledem k tomu, že národní park nepředstavuje pro kulturní krajinu Křivoklátska 
vhodnou formu velkoplošné ochrany přírody, tu poskytuje již zavedená chráněná krajinná 
oblast se sítí maloplošných národních přírodních rezervací, zástupci třicítky obcí 
Středočeského a Plzeňského kraje dne 1. listopadu v Roztokách u Křivoklátu projednali 
přípravu založení Svazku obcí Křivoklátska. Vznikající organizace chce být plnohodnotným 
partnerem při procesu zamýšleného vyhlašování Národního parku Křivoklátsko.    

Otevřený závěr Zastupitelé naší obce se zúčastnili roztockého setkání a následně návrh na 
vstup obce Malé Kyšice do jmenovaného svazku obcí jednomyslně schválilo obecní 



zastupitelstvo na svém jednání dne 14. listopadu 2022. Přicházející rok v rámci principu 
zastupitelské demokracie ukáže, zda(?) nebo za jakých podmínek a v jakém rozsahu bude na 
území Křivoklátska národní park vyhlášen.  

Pohonné hmoty Vládní rozhodnutí o snížení spotřební daně z pohonných hmot o 1,50 Kč za 
litr na začátku měsíce června sice jejich zdražování na chvíli ztlumilo, ale ceny benzinu i nafty 
začaly i tak růst. Např. dne 9. června 2022 se benzin dokonce prodával dráž než před snížením 
uvedené daně. Poslední květnový den benzinové stanice nabízely benzin v průměru za 46,63 
Kč. Devět dní po zavedení vládního opatření se natural prodával v průměru už za 46,92 Kč. 
Nafta se na konci května prodávala v průměru za 46,40 Kč, 9. června stála 46,12 Kč. Benzin je 
v červnu 2022 na litru o 14,32 Kč dražší než před rokem, za naftu se tehdy platilo o 15,71 Kč 
na litru méně. 

Založení požáru v Berounské ulici Dne 26. 7. 2022 v 1.00 hodinu monitorovaný žhář u 
sběrného místa plastů, olejů a papíru v Berounské ulici úmyslně založil požár. Výška plamenů 
dosahovala ke čtyřem metrům a jen zázrakem oheň nepřeskočil z hořících kontejnerů na blízké 
lesní porosty. Požár zlikvidovali přivolaní hasiči z Kladna. Policii ČR byly naším obecním úřadem 
poskytnuty podklady pro identifikaci pachatele, který však ani následně nebyl zjištěn. 

Zvon pro Prahu V rakouském Innsbrucku došlo dne 10. června 2022 k odlití zvonu, který bude 
v Praze připomínat 9801 zvonů zrekvírovaných nacisty na území tehdejšího protektorátu 
Čechy a Morava za druhé světové války. Tehdy byly zvony sejmuty z českých a moravských 
zvonic, roztaveny a přeměněny např. na náboje do samopalů. Nový zvon symbolicky váží 9 801 
kg, tedy za každý zrekvírovaný zvon jeden kilogram váhy. Spolek Sanctus Castulus odlití zvonu 
zadal nejstaršímu rakouskému zvonařství – dílně Grassmayer. Jedním z 9 801 roztavených 
zvonů byl i zvon z malokyšické kaple, sejmutý a odevzdaný dne 30. března 1942. 

Letní slunovrat V úterý 21. června 2022 v 11 hodin a 13 minut našeho času nastalo léto. Slunce 
dosáhlo nejsevernějšího bodu své dráhy na pozemské obloze. Tento termín nastává obvykle 
20. či 21. června. Vzácně může být 22. června – naposledy se tak stalo r. 1975 a příště to bude 
v r. 2203. Nebo také 19. června, v tomto případě se musí počkat až do r. 2487. 

Pro zpracování tohoto návrhu zápisu do kroniky obce byly použity podklady OÚ Malé Kyšice, 
ČSÚ, příspěvky z den. tisku a obecního zpravodaje Malokyšické ozvěny a poznámky kronikáře.  

 

Zpracoval v měsících září-listopad 2023: Mgr. Miroslav Oliverius, kronikář obce 

Předkládá: Mgr. Miroslav Oliverius, starosta obce 

Projednáno bude na schůzi zastupitelstva obce Malé Kyšice dne 13. prosince 2023 


